

The Permanent Mission of the Republic of Kazakhstan to the United Nations and other International Organizations in Geneva presents its compliment to the Office of the High Commissioner for Human Rights and in reply to the Note № UA KAZ 1/2015 dated April 2, 2015 has an honour to transmit an information concerning **Mr. Saken Baikenov**.

The Permanent Mission of Ukraine avails itself of this opportunity to renew to the OHCHR the assurances of its highest consideration.

Enclosure: as stated, 3 pages

Geneva, May 22, 2015

**Office of the United Nations
High Commissioner for Human Rights**

Geneva

Concerning criminal case of Mr. S. Baikenov

Having examined the communication from the Special Rapporteurs of the United Nations Office of High Commissioner for Human Rights in relation to human rights defender Saken Baikenov we would like to state the following.

On 28 January 2015, senior investigator of the Astana Directorate of the National Security Committee N. Kozybakov opened a criminal case № 157100041000007 under crimes stipulated in part 1 of Article 174 (*incitement of social, national, tribal, racial, or religious enmity*) of the Criminal Code of the Republic of Kazakhstan.

During the pre-trial investigation supervised by the Prosecutor's Office of Astana it was established that from July 2014 to February 2015 S. Baikenov, aiming at creating conflict among citizens of the Republic of Kazakhstan of different nationalities through insulting national pride and dignity, through expressing negative attitude towards representatives of a certain nationality in improper manner as well as through destabilizing the situation in the country by using its account "Saken Baikenov" in the social media "Facebook.com", had been publishing information, articles and statements promoting national hatred.

These facts were found out by the officers of the Astana Directorate of the National Security Committee of the Republic of Kazakhstan while monitoring traffic on Facebook.

Reposts and materials promoting national enmity were discovered on the personal page of "Saken Baikenov" account and it was also found that they were viewed by more than 450 Internet users.

According to the expert conclusion № 459 dated 26 February 2015, the materials analyzed by specialists contain evidence of incitement to social and national enmity and hatred, offending national pride and dignity as well as statements and pronouncements about the superiority and preeminence of one nation and religion over another.

On 07 March 2015, Mr. Baikenov was detained in Almaty under Article 128 of the Criminal Procedure Code of the Republic of Kazakhstan and brought to Astana. The officers of national security bodies did not exert any physical or moral pressure on Mr. Baikenov by. And no bodily injuries were found during Mr. Baikenov's forensic medical examination.

On the same day, Saryarka District Court № 2 of Astana imposed on Mr. Baikenov detention in custody as a measure of pre-trial restraint.

Mr. Baikenov was interrogated and he partially admitted his guilt in committing the offence although he stated that he did not have any malicious intent to incite national enmity. Pronouncements published on his Facebook page reflect his personal opinion.

On 20 March 2015, the case was assigned to prosecutor Mr. K. Artykbaev.

On the same day, suspect S. Baikenov filed a written request on the basis of which a procedural plea-bargaining arrangement was concluded. The main condition of the arrangement was an assignment of punishment in the form of deprivation of liberty for 18 months to be served in the general penal colony.

After additional investigative activities, on 02 April 2015, Mr. S. Baikenov was put on trial under Part 1 of Article 174 of the Criminal Code of the Republic of Kazakhstan.

On 11 April 2015, due to Mr. K. Artykbaev's illness, another prosecutor was appointed to replace him – Mr. D. Mirashev.

During the trial, when judge M. Kaudinov explained to defendant S. Baikenov his rights and obligations, the latter submitted a new request for a procedural plea-bargaining arrangement with the prosecutor.

Since the criminal case was tried under Article 382 and Chapter 64 of the Criminal Procedure Code of the Republic of Kazakhstan, i.e. under conciliation procedure, judge M. Kaudinov allowed Mr. Baikenov some time to draw up new procedural arrangement.

On 13 April 2015, the parties in this case agreed that Mr. Baikenov would serve a term of two years with probation supervision and a new procedural arrangement was concluded with the participation of lawyer B. Azanov (public prosecutor's position on the issue was agreed on with the General Prosecutor's Office).

On the same day, the court sentenced Mr. Baikenov to a prison term stipulated in the procedural arrangement. The sentence took a legal effect.

The rights and freedoms of an individual in the Republic of Kazakhstan are recognized and guaranteed in Article 12 of the Constitution of the Republic of Kazakhstan.

According to Article 19 of the Universal Declaration of Human Rights ratified by the Republic of Kazakhstan, everyone has the right to freedom of opinion and expression; this right includes freedom to hold opinions without interference and to seek, receive and impart information and ideas through any media and regardless of frontiers.

Human rights defenders in Kazakhstan, as all the citizens of the Republic, have the rights and freedoms guaranteed by the Constitution of the Republic of Kazakhstan.

At the same time, rights and freedoms of an individual and citizen may be limited only by laws and only to the extent necessary for protection of the constitutional system, defense of the public order, human rights and freedoms, health and morality of the population (Article 39 of the Constitution of the Republic of

Kazakhstan).

Hence, the Law of the Republic of Kazakhstan “On countering terrorism” recognizes incitement to racial, national and tribal enmity, including incitement to violence or calls for violence, as acts of national extremism.



MISSION PERMANENTE
DE LA RÉPUBLIQUE DU KAZAKHSTAN
AUPRÈS DE L'OFFICE DES NATIONS UNIES
ET DES AUTRES ORGANISATIONS
INTERNATIONALES AYANT LEUR
SIÈGE A GENÈVE

Réf. № 30-223



The Permanent Mission of the Republic of Kazakhstan to the United Nations Office and other International Organizations in Geneva presents its compliments to the Office of the High Commissioner for Human Rights and in reply to the Note № UA KAZ 1/2015 dated April 2, 2015 has the honour to transmit an information concerning **Mr. Saken Baikenov**.

Enclosure: as stated, 3 pages.

The Permanent Mission avails itself of this opportunity to renew to the OHCHR the assurances of its highest consideration.

Geneva, May 22, 2015



**Office of the United Nations
High Commissioner for Human Rights**

Geneva

По уголовному делу в отношении Байкенова С.

Рассмотрев письмо специальных докладчиков Управления Верховного комиссара ООН по правам человека в отношении правозащитника Сакена Байкенова, сообщаем следующее.

28.01.2015 года старшим следователем Департамента Комитета национальной безопасности по г.Астана Козыбаковым Н. возбуждено уголовное дело №157100041000007 по признакам преступления, предусмотренного ст.174 ч.1 (*возбуждение социальной, национальной, родовой, расовой, сословной или религиозной розни*) Уголовного кодекса Республики Казахстан.

В ходе досудебного расследования, надзор за которым осуществлялся прокуратурой города Астана, установлено, что Байкенов С., преследуя цель создания конфликта между гражданами Республики Казахстан разных национальностей путем оскорбления национальной чести и достоинства, выражения негативного отношения к представителям определенной нации в неприличной форме, а также дестабилизации обстановки в обществе с июля 2014 года по февраль 2015 года со своего аккаунта «Сакен Байкенов» в социальной сети «Facebook.com» опубликовал материалы и высказывания, пропагандирующие национальную рознь.

Данные факты были выявлены в ходе проведения мониторинга социальной сети «Facebook.com» сотрудниками ДКНБ по г.Астана.

Осмотром личной страницы аккаунта «Сакен Байкенов» обнаружены репосты и материалы, пропагандирующие национальную рознь, которые были просмотрены более 450 пользователями сети «Интернет».

Согласно заключению эксперта №459 от 26.02.2015 года в предоставленных на экспертизу материалах имеются признаки возбуждения социальной, национальной вражды и розни, оскорбления национальной чести и достоинства, а также высказывания об исключительности и превосходстве одной нации и религии над другой.

07.03.2015 года в г.Алматы Байкенов С. был задержан в порядке ст.128 Уголовно-процессуального кодекса Республики Казахстан и доставлен в г.Астану. Физическое либо моральное давление со стороны сотрудников органов национальной безопасности в отношении него не оказывалось. В ходе судебно-медицинской экспертизы в отношении Байкенова С. телесные повреждения не обнаружены.

В тот же день судом №2 района «Сарыарка» г.Астана в отношении Байкенова С. санкционирована мера пресечения в виде содержания под стражей.

Допрошенный в качестве подозреваемого Байкенов С. вину в совершенном деянии признал частично и показал, что умысла на разжигание национальной вражды у него было. Опубликованные высказывания представляют лишь его собственное мнение.

20.03.2015 года по делу был определен процессуальный прокурор Артыкбаев К.

В тот же день от подозреваемого Байкенова С. поступило письменное ходатайство, на основании которого заключено процессуальное соглашение в форме сделки о признании вины. Основным условием соглашения явилось назначение наказания в виде 1 года и 6 месяцев лишения свободы с отбыванием наказания в ИК общего режима.

После производства дополнительных следственных действий 02.04.2015 года Байкенов С. предан суду по ст.174 ч.1 УК РК.

11.04.2015 года ввиду временной нетрудоспособности по болезни Артыкбаева К. процессуальным прокурором определен другой сотрудник прокуратуры города Мирашев Д.К.

В ходе судебного разбирательства при разъяснении судьей Каудиновым М. прав и обязанностей подсудимому Байкенову С., последний заявил новое ходатайство о заключении процессуального соглашения с прокурором.

В связи с тем, что уголовное дело рассматривалось по правилам, предусмотренным ст.382 и главой 64 УПК РК, то есть в порядке согласительного производства, судьей Каудиновым М. было дано время для составления нового процессуального соглашения.

13.04.2015 года по соглашению сторон относительно наказания Байкенову С. в виде 2-х лет ограничения свободы с установлением пробационного контроля при участии защитника Азанова Б. составлено новое процессуальное соглашение (позиция государственного обвинителя согласована с Генеральной прокуратурой).

В тот же день приговором суда Байкенов С. осужден к виду и мере наказания, предусмотренной процессуальным соглашением, который вступил в законную силу.

Права и свободы человека в Республике Казахстан признаются и гарантируются статьей 12 Конституции Республики Казахстан.

Согласно статье 19 Всеобщей Декларации прав человека, ратифицированной Республикой Казахстан, каждый человек имеет право на свободу убеждений и на свободное выражение их. Это право включает свободу беспрепятственно придерживаться своих убеждений и свободу искать, получать и распространять информацию и идеи любыми средствами и независимо от государственных границ.

Правозащитники в Казахстане, как и все граждане в республике имеют права и свободы, гарантированные Конституцией Республики Казахстан.

Вместе с тем, права и свободы человека и гражданина могут быть ограничены только законами и лишь в той мере, в какой это необходимо в целях защиты конституционного строя, охраны общественного порядка, прав и свобод человека, здоровья и нравственности населения (*статья 39 Конституции Республики Казахстан*).

В этой связи, разжигание расовой, национальной и родовой розни, в том числе связанной с насилием или призывами к насилию в соответствии с Законом Республики Казахстан «О противодействии экстремизму», признается национальным экстремизмом.